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Jméno a příjmení – pište do okénka Učo Číslo zadání

1
1 Zatrhni větu, v níž je sloveso, které patří do druhé

třídy slovesné podle kmene přítomného.
A Ohnal se po něm.
B Tenhle kořen určitě uhnije.
C Rozohnil ses zbytečně.
D Ani se nehni.

2 Zatrhni větu, v níž je sloveso s nulovou kmenotvor-
nou příponou a se zavřeným kořenem.

A Sázel stromy.
B Lezl po stromech.
C Kázal vodu.
D Zmrazil ji pohledem.

3 Zatrhni větu, v níž je sloveso s kmenotvornou pří-
ponou -a-.

A Cos mu udělal?
B Zastav se u mě.
C Nabal si batoh.
D Nechval dne před večerem.

4 Zatrhni větu, v níž je sloveso s kmenotvornou pří-
ponou -e-.

A To jsem z toho jelen.
B Slzel radostí.
C Ustel si postel.
D Neklej tady jak pohan.

5 Kolik různých osobních koncovekmá čeština pro vy-
jádření 1. osoby singuláru indikativu prézentu akti-
va.

A 3
B 2
C 4

6 V které slovesné třídě podle kmene přítomného na-
jdeme sloveso, které ve třetí osobě singuláru indi-
kativu prézentu aktiva končí na ě?

A 5.
B 3.
C 1.

7 Zatrhni větu, v níž je sloveso s nulovou kmenotvor-
nou příponou a s otevřeným kořenem.

A Dral se dopředu.
B Cítil se mizerně.
C Zahřmělo mu nad hlavou.
D Opil se pivem.

8 Příkladem slovesa, jehož kořen je krátší než kmeno-
tvorná přípona, je sloveso

A tnout
B kout
C plout
D zout

9 Kolik různých osobních koncovekmá čeština pro vy-
jádření 2. osoby plurálu indikativu prézentu aktiva.

A 2
B 3
C 1

10 Kolik různých osobních koncovekmá čeština pro vy-
jádření 1. osoby plurálu indikativu prézentu aktiva.

A 4
B 2
C 5
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petr
Lístek s poznámkou
A. o-hn-a-t kmenotvorná přípona je -a- (jediná výjimka, kdy 3. sg. ind. préz. akt. končí na ne, a přesto nejde o kmenotvornou příponu -ne, ale o kmenotvornou příponu -e, protože n je součást kořene žen/hn)
B. u-hni-je-0 III. třída, typ krýt
C. roz-ohn-i-t IV. tř., typ prosit
D. ne-h-nou-t II. třída, typ tisknout


petr
Lístek s poznámkou
A. sáz-e-l, kmenotvorná přípona je -e-, sloveso patří do IV. tř. typ sázet
B. lez-0-l, kmenotvorná přípona je -0-, sloveso patří do I. tř. typ nést
C. káz-a-l, kmenotvorná přípona je -a-, sloveso patří do I. tř. typ mazat
D. zmraz-i-l, kmenotvorná přípona je -i-, sloveso patří do IV. tř. typ prosit




petr
Lístek s poznámkou
A. u-děl-a-l, kmenotvorná přípona je -a-, sloveso patří do V. tř. typ dělat
B. za-stav-i-t, za-stav-i-l, za-stav-í-m, za-stav-0-0, kmenotvorná přípona imperativu je -0-, infinitivu je -i- a prézentu je -í-,  a je kořenová samohláska, , sloveso patří do IV. tř. typ prosit
C. ne-bal-i-t,ne-bal-i-l, ne-bal-í-m, ne-bal-0-0, kmenotvorná přípona imperativu je -0-, infinitivu je -i- a prézentu je -í-,  a je kořenová samohláska, , sloveso patří do IV. tř. typ prosit
D. ne-chvál-i-t, ne-chvál-i-l, ne-chvál-í-m,  ne-chval-0-0, kmenotvorná přípona imperativu je -0-, infinitivu je -i- a prézentu je -í-,  a je kořenová samohláska, sloveso patří do IV. tř. typ prosit



petr
Lístek s poznámkou
A. jse-m, sloveso být je nepravidelné sloveso, e se neshoduje s -e- kmenotvornou příponou pravidelných sloves
B. slz-e-l, -e- je kmenotvorná přípona infinitivního i minulého kmene
C. u-stel-0-0, u tvaru není kmenotvorná přípona -e-, e je kořenová samohláska, kmenotvorná přípona -e- se vyskytuje u tvarů 2. a 3. sg. a 1. a 2. pl. indikativu prézenta aktiva
D. ne-kle-j-0, kmenotvorná přípona je -j-, e je kořenová samohláska, sloveso patří do III. třídy, typ krýt

petr
Lístek s poznámkou
A. -u (nes-u, ber-u, peč-u, maž-u, umř-u, tiskn-u, min-u, začn-u, kryj-u, kupuj-u)
-i (maž-i, kryj-i, kupuj-i), -m (prosí-m, trpí-m, sází-m, dělá-m)

petr
Lístek s poznámkou
A. nelze, protože 3. os. ind. préz. akt. všech sloves V. třídy je -0, která následuje po kmenotvorné příponě -á-/-a-
B. nelze, protože 3. os. ind. préz. akt. všech sloves III. třídy je -0, která následuje po kmenotvorné příponě -je-/-uje- (a po j nemůže v češtině následovat ě)
C. lze, protože 3. os. ind. préz. akt. všech sloves I. třídy je -0, která následuje po kmenotvorné příponě -e-, lze předpokládat, že kmenotvorná přípona -e- se po d, t, n, b, p, f, v, m může řealizovat jako -ě-. 
 Toto je navíc, neboť dostačující pro zdůvodnění správnosti odpovědi je to, co uvádím výše. Musí jít o sloveso patřící k  tzv. "měkkému" vzoru. Měkké vzory I. tř. jsou péci a mazat. Vzhledem k tomu, že všechna slovesa typu péci mají kořenovou finálu veláru, musí jít o sloveso vzoru mazat. Takovým slovesem je stonat/stůňu/stůně. 



petr
Lístek s poznámkou
A. dr-a-l, kmenotvorná přípona je -a-, sloveso patří k typu brát I. tř.
B. cít-i-l, kmenotvorná přípona je -i-, sloveso patří k typu prosit IV. tř.
C. za-hřm-ě-l-o, kmenotvorná přípona je -ě-, sloveso patří k typu trpět IV. tř.
D. o-pi-0-l, kmenotvorná přípona je -0-, kořen končí na samohlásku i, je tedy otevřený, sloveso patří k typu krýt III. tř.




petr
Lístek s poznámkou
A. platí, segmentace je t-nou-t, t je kořen, -nou- je kmenotvorná přípona, která je delší než kořen
B. neplatí, segmentace je  kou-0-t, kou- je kořen, -0- je kmenotvorná přípona, která je kratší než kořen
C.  neplatí, segmentace je  plou-0-t, plou- je kořen, -0- je kmenotvorná přípona, která je kratší než kořen
D.  neplatí, segmentace je  zou-0-t, zou- je kořen, -0- je kmenotvorná přípona, která je kratší než kořen


petr
Lístek s poznámkou
C. platí, jde o koncovku -te, žádnou jinou mít 2. os. ind. préz. akt. mít nemůže

petr
Lístek s poznámkou
B. platí, -me (nese-me) a také apokované -m (nese-m), přičemž apokopovanou mají pouze slovesa I., II. a III. třídy.
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